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11 ВЕРЕСНЯ — ДЕНЬ ФІЗИЧНОЇ КУЛЬТУРИ І СПОРТУЄДНАЄ ВСІХ НАС АТОМПРОФСПІЛКА

— В коллективе цеха 316
человек, из них более 99%
— члены профсоюза, — го-
ворит Елена Борисовна.—
Стараюсь помочь всем со-
профсоюзникам, но в пер-
вую очередь — ветеранам и
инвалидам. Спасибо руко-
водству предприятия, что
идет навстречу, помогает
финансово. С какими вопро-
сами члены профсоюза ча-
ще всего обращаются к
нам? Это, в частности, са-
наторно-курортное лечение,
отдых на турбазе, мате-
риальная помощь. Случаев
отказа в этом не было.
Многие понимают, какое
финансовое состояние на
предприятии, помнят, какие
раньше долги были по зара-
ботной плате, поэтому соиз-
меряют свои желания с воз-
можностями.

В трудное время нам
всегда Атомпрофсоюз пле-
чо подставляет. Помню, как

организовывали поездки ра-
бочих делегаций в Киев, в
профильное министерство.
Очень нам тогда Предсе-
датель Атомпрофсоюза Ва-
лерий Алексеевич Матов
помогал, устраивал встречи
с чиновниками. Мы, в пер-
вую очередь, обращались с
проблемами о производ-
ственной загрузке «Цирко-
ния», о более ритмичной ра-
боте предприятия. Лучшие
годы его деятельности — это
80-е. Но нынешние сложно-
сти не от руководства «Цир-
кония» зависят, мы это
понимаем. Сокращение ра-
ботников — очень болез-
ненный процесс, у мно-
гих сложилось мнение, что
увольняет профсоюз. Хотя
мы даем только согласие,
руководствуясь КЗОТом,
учитывая квалификацию ра-
ботника, наличие двух детей
и многое другое.
(Окончание на 2-й стр.)

Ее забота — о работниках
и ветеранах цеха

В Днепродзержинск на работу в ПО «Приднепровс-
кий химический завод» Елена Томилина приехала с
мужем по направлению после окончания физико-тех-
нического факультета Уральского политехнического
института в 1978 году. Сначала была лаборантом в ура-
новом цехе, а с 1983 года — инженер-технолог. Все эти
годы ее, не равнодушного к проблемам коллектива
работника, постоянно избирали профгруппоргом (им
она и в институте была), членом цехового комитета.
Второй срок возглавляет профсоюзную организацию
цеха №12 государственного научно-производственно-
го предприятия «Цирконий».

1 ВЕРЕСНЯ — ДЕНЬ ЗНАНЬ

Кожен з 397 юних южноукраїнців, що вперше сіли за
шкільні парти цього навчального року, отримав у День
знань подарунок від колективу атомників — набір першо-
класника. Спільним рішенням адміністрації та профспіл-
кового комітету ВП ЮУАЕС для цієї мети на рахунок місь-
кого фонду сприяння освіті «21 століття» було спрямовано
16 тис. грн.

Чотири школи та гімназія міста-супутника АЕС 1 вересня
відчинили свої двері майже для чотирьох тисяч юних жителів
міста атомників. Особливим День знань став для учнів міської
гімназії. У 2010 році вона відсвяткувала 10-річчя свого засну-

вання. З цієї нагоди трудовий колектив атомної станції подару-
вав навчальному закладу комп’ютер.

Середня загальноосвітня школа №1 м. Южноукраїнська
зустрічала своїх учнів 34-й раз. Її було введено в експлуатацію за
два тижні до закладення першого кубометра бетону в основу пер-
шого енергоблока АЕС. Нещодавно відбулася зустріч випускників
1980 року, яким перша школа «дала путівку в життя» три десяти-
ліття тому. 20 з них присвятили своє життя атомній енергетиці.
Для колишніх однокласників, серед яких були представники не
лише різних професій, а й різних країн, було організовано екскур-
сію на об’єкти Южно-Українського енергокомплексу.

Подарунок першокласникам від атомників

ЗАХИСТИТИ СПРАВЕДЛИВІСТЬ

С триумфом вернулась
сборная юношеская ко-
манда НАЭК «Энергоатом»
с V Международного дет-
ско-юношеского фестива-
ля «Юниор-спорт АЭС-
2010», проходившего в
конце августа на Смоленс-
кой АЭС.

Костяк сборной НАЭК сос-
тавили энергодарские фут-
болисты — ребята 1997 года
рождения. Вместе с ними
в украинскую команду во-
шли шахматисты от Запо-
рожской АЭС,   а также плов-
цы от Южно-Украинской и
Хмельницкой атомных элек-
тростанций.

В фестивале, где были
представлены такие виды
спорта как легкая атлети-
ка, футбол, шахматы, на-
стольный теннис и дартс,
сборная команда НАЭК
принимала участие впер-
вые. И сразу же — оглуши-
тельный успех.

(Окончание на 4-й стр.)

«Юниор-спорт АЭС-2010»«Юниор-спорт АЭС-2010»

Від часів спортивного тріумфу
Валерія Борзова Україна не спро-
моглася виховати спринтера світо-
вого рівня. Як стверджують знавці
легкої атлетики, наукова база і тре-
нерський склад у нас збережено, так
звані фізіологічні дані українців теж
відповідають певним стандартам.
Нема результату. І проблема, на-
самперед, у фінансуванні цієї най-
престижнішої у світовому спорті
легкоатлетичної дисципліни. Як за-
уважує тренер КДЮСШа первинної
профорганізації ВП «Хмельницька
АЕС» Олександр Краснов, цьогоріч
уперше за десять років нетішинці не
їдуть на змагання у Білу Церкву, де,
як мовиться, перевіряється майбут-

ня зміна легкоатлетів. Та й ті, що нині
стали на крило, демонструють
результати, їздять на змагання за
власний рахунок, а вже по факту
отримують сатисфакції. Добре, що
батьки, зацікавлені у зростанні май-
стерності дітей, знаходять кошти. 

Це не нарікання, а констатація
факту, бо ж, приміром, такі відомі
свого часу легкоатлетичні школи як
Шепетівська та Славутська, нині
плентаються у хвості процесу підго-
товки розрядників. 

Ми вже згадували, що нетішинці
попри ті чи інші проблеми останнім
часом значно прогресували. Мину-
лого року на юніорському чемпіонаті
України представниці КДЮСШа Яна

Пятковська, Вікторія Ткачук та Люд-
мила Потапенко разом з легкоатлет-
ками обласного центру не дотягнули
однієї десятої до п’єдесталу в ес-
тафеті 4х100. Далі на чемпіонаті
України серед ДЮСШа вони проби-
ваються у трійку в так званій шведсь-
кій естафеті: 100х200х300х400. Були
вони призерами і зимового чемпіо-
нату України серед юнаків. А вже
цьогоріч команда Хмельниччини,
три атлетки з якої — представниці
Нетішина,— стає чемпіоном держа-
ви серед юніорів. Ялта аплодувала
дівчатам, адже не встояли відомі
школи з Києва, Донецька, Одеси,
Львова.

(Закінчення на 4-й стор.)

Нелегко тепер легкій атлетиці,
або Проблеми спортивного виховання у профспілковій КДЮСШ

На шпальтах «Атомника України» за
29 липня 2010 року читачі газети Д. Литвин,
І. Коник, Н. Голобородько, А. Горб, А. Чеха,
В. Минаков, а в листах до редакції — чимало
й інших дописувачів, висловили свої думки з
приводу реформування пенсійного законо-
давства в Україні, виникло багато запитань,
зокрема щодо розмірів пенсій, їх обчислен-
ня та перерахунку, підвищення пенсійного
віку тощо.

Редакція звернулася до заступника ке-
рівника департаменту з питань соціального
захисту апарату Федерації профспілок Ук-
раїни Володимира МАКСИМЧУКА з прохан-
ням розповісти про стан та перспективи ре-
формування пенсійного забезпечення в
Україні і позицію профспілкового об’єднання.

(Матеріал на цю актуальну тему читайте 
у наступних номерах)

Пенсійне забезпечення:
позиція профспілок

7 вересня 2010 року розпочинається
передплата періодичних видань на 2011 рік!
На «Атомник України» оформити передпла-
ту можна за «Каталогом видань України» у
будь-якому поштовому відділенні України.

Індекс газети — 21766.

«АТОМНИК УКРАЇНИ»:
ПЕРЕДПЛАТА НА 2011 РІК

В організаційних ланках Атомпрофспілки України
сфера фізичної культури і спорту є органічною складо-
вою їхньої роботи, важливим чинником всебічного і гар-
монійного розвитку спілчан.

Фізичний і духовний гарт, організація активних
масових змагань працівників із майже 30 видів спорту
проходять під егідою центрального фізкультурно-спор-
тивного клубу «Атом України», за активної участі колек-

тивів фізкультури підприємств, комплексних дитячо-
юнацьких спортивних шкіл. Збірні команди підприємств
успішно виступають на чемпіонатах України та світу, є
переможцями в Олімпійських іграх.

У переддень свята бажаємо фізкультурникам і
спортсменам, тренерам і профорганізаторам та вете-
ранам руху, всім спілчанам завжди бути здоровими та
успішними у роботі і в змаганнях!
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ДНІПРОДЗЕРЖИНСЬК: ЕКОЛОГІЧНА БЕЗПЕКА В АСПЕКТІ СОЦІАЛЬНОГО ЗАХИСТУ

(Окончание.
Начало на 1-й стр.)
Беспокоит Елену Томи-

лину и проблема омоложе-
ния кадров в цехе. «Работа-
ют почти одни пенсионеры,
молодежи — три человека,
— говорит она. — Люди тру-
дятся у нас до 60, 70 лет не
потому, что такие уж боль-
шие патриоты. Получая зар-
плату и пенсию, они могут
хоть как-то выживать».

К разговору присоеди-
няется высококвалифициро-
ванный работник, бригадир
аппаратчиков-гидроме-
таллургов экстракционного
отделения Василий Ильич
Чирва, который отдал пред-
приятию не один десяток
лет. Он соглашается со
словами Елены Борисов-
ны. При заработной пла-
те в две тысячи гривен
должен оплатить 800 грн.
только за коммунальные
услуги… И что остается?
Вот и вынужден трудиться
в свои 67 лет. Это при том,
что, работая во вредных
условиях, мог бы уйти на
заслуженный отдых в 50
лет (женщины — в 45 лет).

Какие бы трудные вре-
мена ни переживало ГНПП
«Цирконий», его работники
видят перспективу, верят в
завтрашний день предприя-
тия. «Жаль, что дальше раз-
говоров на самых высоких
уровнях о восстановлении
ядерно-топливного цикла
Украины конкретные дела
не идут, — говорит Василий
Чирва, — у нас же можно
сделать прокат, изготавли-
вать «твэльные» трубки. Лю-
ди умеют и хотят хорошо
трудиться. Но работать в
«рваном» режиме, вклю-
чая один производственный
узел, отключая другой —
это ужасно. Это сказывается
на качестве продукции».

«У нас и колдоговор нор-
мальный, направленный на

защиту труженика, — про-
должает разговор предцех-
кома, — в этом плане на
здешнем соседнем пред-
приятии «Азот» работники
совсем бесправные, я виде-
ла их коллективный договор.
У наших же людей есть тало-
ны на спецпитание, кото-
рые, в частности, получают
рентгеноструктурщики в ла-
боратории. Нет проблем со
спецодеждой, правда, рань-
ше ее выдавали на три меся-
ца, сейчас — на девять. По-
лучаем обувь, полотенца,
портянки, моющие средст-
ва». Кстати, Елена Томилина
как член профкома пред-
приятия возглавляет ко-
миссию по разработке и
контролю за выполнени-
ем коллективного договора
«Циркония». «Мы не занима-
емся глобальными вопро-
сами, — говорит цеховой
профлидер, — стараем-
ся помочь конкретному ра-
ботнику, организовать его
досуг. Не забываем и о
благотворительности. Есть
в городе детский приют.
Профком организовывает
сбор вещей для его оби-
тателей, подарки на празд-
ники привозим, путевки в
детский лагерь выделяем.
Основная инициатива по
всем проводимым меро-
приятиям исходит от проф-
союзного комитета».

Людмила ГАПЮК
Фото автора

На снимке на 1-й стр.
(слева-направо): аппарат-
чик-гидрометаллург Максим
ЧЕРНЕНКО, который рабо-
тает на предприятии девять
лет, пришел сюда 18-лет-
ним парнем после оконча-
ния ПТУ №    26 г. Днепродзер-
жинска; председатель цехо-
вого комитета профсоюза
Елена ТОМИЛИНА и брига-
дир аппаратчиков-гидроме-
таллургов Василий ЧИРВА

ЄДНАЄ ВСІХ НАС АТОМПРОФСПІЛКА

Ее забота — о работниках
и ветеранах цеха

Кабінет Міністрів України сво-
їм розпорядженням від 11 серпня
2010 року №1628-р «Про заходи
щодо забезпечення екологічної без-
пеки м. Дніпродзержинська та по-
ліпшення соціального захисту насе-
лення міста» доручив Міністерству
охорони здоров’я, Міністерству праці
та соціальної політики, Дніпропет-
ровській облдержадміністрації за-
безпечити в першочерговому поряд-
ку здійснення заходів з поліпшення
медичного обслуговування населен-
ня м. Дніпродзержинська та санатор-
но-курортного лікування ветеранів
праці, які мають таке право відповідно
до законодавства, в межах передба-
чених видатків. Потрібно завважити,
що не на поліпшення санаторно-
курортного лікування саме ветеранів

праці ВО ПХЗ, як це зазначалось у
розпорядженні КМУ від 12.11.2008 ро-
ку №1425-р. (прим.: на IV кв. 2008 ро-
ку та на 2009 рік орієнтовний обсяг
фінансування передбачався відпо-
відно по 2,7 млн. грн.), а на всіх
ветеранів праці, які мешкають у
м. Дніпродзержинську та без визна-
чення у розпорядженні конкретних
обсягів фінансування (прим. тобто на
загальних підставах та згідно з наяв-
ною в місцевому Управлінні праці та
соціального захисту черги на отри-
мання путівки). Цим розпоряджен-
ням уряду визначено орієнтовний
обсяг фінансування на придбання
комплексного медичного обладнання
для проведення обстеження насе-
лення міста в спеціалізованій меди-
ко-санітарній частині №8 на період

2010–2012 років по 2,0 млн. грн. що-
річно з визначенням відповідальних
за виконання — Мінпаливенерго,
Мінохорони здоров’я та Дніпропет-
ровську облдержадміністрацію.

Постановою Кабінету Міністрів
України від 25 серпня 2010 року №730
затверджено Порядок використання у
2010 році коштів, передбачених у дер-
жавному бюджеті для здійснення
першочергових екологічних заходів у
м. Дніпродзержинську, який визначає
механізм використання коштів, перед-
бачених Мінпаливенерго, за про-
грамою «Виконання першочергових
екологічних заходів у м. Дніпродзер-
жинську» (далі — бюджетні кошти).
Головним розпорядником бюджетних
коштів визначено Мінпаливенерго, а
розпорядником бюджетних коштів
нижчого рівня — міську раду м. Дні-
продзержинська. Оплата виконаних
робіт має проводитися на підставі
актів фактично виконаних робіт у
межах установлених обсягів видатків.

Формула урядових рішень:
хоч мало, але й це добре

Полномасштабный
тренажер блока №3
Запорожской АЭС ны-
нешним летом отметил
свое пятилетие. Коррес-
пондент газеты встре-
тился с главным спе-
циалистом ОП ЗАЭС —
начальником центра под-
готовки оперативного
персонала Олегом БЕ-
ХОМ и начальником
тренажера Михаилом
МЕРЕНКОВЫМ.

Начальник центра под-
готовки оперативного пер-
сонала Олег Бех сделал
краткий экскурс в исто-
рию, напомнив, что строи-
тельство полномасштаб-
ного тренажера было на-
чато в 2002 году и длилось
три половиной года. Проект
реализован в рамках про-
граммы международной
технической помощи пра-

вительства США странам
восточной Европы, кото-
рые эксплуатируют атом-
ные станции, построенные
по советским проектам.
Цель всей программы и
конкретного проекта —
повышение безопасной
эксплуатации атомной стан-
ции путем улучшения под-
готовки персонала. На про-
тяжении трех с половиной
лет, пока шло строитель-
ство тренажера, в нем
принимали участие мно-
гие как отечественные,
так и зарубежные органи-
зации. Основную работу
по моделированию сис-
тем энергоблока выпол-
нило киевское предприя-
тие «Инженерно-техни-
ческий центр подготовки
кадров для атомной энер-

гетики». Панели изгото-
вило специализирован-
ное предприятие «Энер-
готренинг» из г. Украинка
Киевской обл. В проек-
те принимали участие
специалисты ВНИИАЭС
(г. Москва).

Министерство энерге-
тики США инициировало
создание программы меж-
дународной технической
помощи, а специалисты
Северо-западной Тихо-
океанской правительст-
венной лаборатории США
реализовали данную про-
грамму. Главным испол-
нителем, а также коорди-
натором большой команды
специалистов, работав-
ших на проекте, выступи-
ла американская фирма
GSE Systems — мировой
лидер в строительстве
тренажеров.

— Ввод тренажера
позволил проводить обу-
чение персонала блочных
щитов управления блоков
№3 и №4 в условиях,
максимально приближен-
ных к реальным, — расска-
зывает Михаил Меренков,
начальник полномасштаб-
ного тренажера блока №3.
— Тренажер позволяет не
только проводить обуче-
ние  в режиме нормальной
эксплуатации, но и обу-
чаться сложным переход-
ным проектным аварий-
ным режимам, вплоть до
самых сложных запроект-
ных аварий.

В настоящее время
тренажер работает в две
смены, так как обучается
большое количество пер-
сонала. Персонал блоков

№3-4 проходит здесь пер-
вичное и продолженное
обучение. Двухгодичный
цикл обучения по поддер-
жанию лицензионной го-
товности специалистов
включает в себя 20 тем
тренажерных занятий. Кро-
ме того, у каждой смены в
течение года есть занятие
по пуску блока и по оста-
нову перед выполнением
этих операций на реаль-
ном энергоблоке. Один
раз в три месяца идут
занятия по блочным про-
тивоаварийным трениров-
кам. Еще инструкторы
проводят дополнительные
занятия по всевозмож-
ным отказам энергобло-
ков, которые случались в
мировой атомной энерге-
тике.

Михаил Меренков под-
черкнул, что за последние
три года в работе Запо-
рожской АЭС не было ни
единого случая, связан-
ного с отключением обо-
рудования или остановом
энергоблока по вине опе-
ративного персонала. Это
является свидетельством
качественной и эффек-
тивной тренажерной под-
готовки тех, кто эксплуа-
тирует энергоблоки.

Любая производствен-
ная деятельность сопро-
вождается определенны-
ми сложностями. Основной
для тренажера является
модернизация. Блочные
щиты управления и сами
энергоблоки постоянно
модернизируются, внед-
ряются новые системы,
меняются принцип ра-
боты некоторых систем,
внешний вид оборудо-
вания. Работники полно-
масштабного тренажера

должны отслеживать все
эти изменения и внедрять
их на тренажере. Чтобы
был эффект стопроцент-
ного соответствия ра-
боты на тренажере и на
энергоблоке, тренажер
должен иметь как можно
меньше отличий от реаль-
ного блочного щита уп-
равления.

Каждый инструктор мо-
жет работать на любом из
трех полномасштабных тре-
нажеров Запорожской АЭС,
ведь здесь трудятся опыт-
ные специалисты, отра-
ботавшие в должностях
начальников смен энергоб-
локов, ведущих инженеров
управления турбиной и ре-
актором не один десяток
лет. Свои знания, умения и
мастерство молодым опе-
ративникам передают Вла-
димир Волынкин, Сергей
Головач, Вячеслав Посохов,
Олег Ростович и другие
опытные практики.

Так, инструктор первой
категории Александр Чер-
новолов на оперативной
работе — четверть века, из
них 23 года на БЩУ. Он под-
черкивает, что с появлени-
ем тренажера у оператив-
ного персонала появилась
возможность виртуально
прорабатывать всевозмож-
ные режимы, которых на
действующем энергоблоке,
вероятно, никогда не будет,
но к ним нужно быть гото-
вым. На тренажере моло-
дые специалисты учатся
практическим навыкам ра-
боты, приобретают уверен-
ность и мастерство.

Оксана ЗАГУСТА
На снимках: Михаил

МЕРЕНКОВ и Олег БЕХ;
общий вид полномасштаб-
ного тренажера

ШКОЛА АТОМНИХ ПРОФЕСІОНАЛІВ-СПІЛЧАН

ЦЕНА ОБУЧЕНИЯ — БЕЗОПАСНОСТЬ АЭС

До теми
Перевірити рівень майстерності

електрозварювальників, які про-
ходять атестацію, та навчити цієї
професії допомагає комп’ютеризо-
ваний тренажер, введений у дію в
навчально-тренувальному центрі
(НТЦ) Рівненської АЕС. Він виготов-
лений в Інституті електрозварюван-
ня імені Є.О.Патона.

За словами заступника началь-
ника центру Євгена Сухоносенка,
застосування цього засобу дозво-
лить поліпшити практичну підготов-

ку спеціалістів і тестовий контроль
за виконанням основних парамет-
рів режиму зварювання (довжина
дуги, кути нахилу електрода, швид-
кість роботи).

Під час первинного освоєння
навичок комп’ютер через навушни-
ки подає звукові підказки, що допо-
магають зорієнтуватися у правиль-
ності проведення операцій. 

Весь перебіг зварювання відоб-
ражається у вигляді протоколу на
екрані. Результати вправи можна
роздрукувати на принтері і

з’ясувати, як курсант упорався із
завданням і чи перебував у регла-
ментованих межах. 

Сценарії занять, інструкції з екс-
плуатації, інші методичні матеріали
та посібники розробили спеціалісти
НТЦ, які пройшли підготовку в пато-
нівському інституті. 

Наявність такого тренажера та
його ефективне використання від-
значено місією МАГАТЕ OSART як
факт позитивної практики Рів-
ненської АЕС у сфері підвищення
рівня кваліфікації персоналу.

НОВИНИ ЕНЕРГОАТОМА

� АЕС перевиконали планове завдання з вироб-
ництва електроенергії.

За оперативними даними, у серпні українські АЕС
виробили 6,932 млрд. кВт/год. електроенергії, що стано-
вить 102,7% від планового завдання.

У січні—серпні АЕС виробили 57,701 млрд. кВт/год.
електроенергії, що становить 103,7% від планового завдання.

Частка АЕС у виробництві електроенергії в Україні
становить 47,2%.

Загалом електростанції, які входять до складу НАЕК
«Енергоатом», включаючи Олександрівську ГЕС,
Ташлицьку ГАЕС і Донузлавську ВЕС, виробили з початку
року 57,837 млрд. кВт/год.

У серпні коефіцієнт використання встановленої
потужності становив 67,3%, з початку року — 71,5%.

У січні—серпні аварій та інцидентів, які класифікують-
ся за «Міжнародною шкалою ядерних подій» (INES), на
АЕС не було.

� Принцип радіаційної безпеки ALARA впровад-
жено на Рівненській АЕС. Досягнення високих показни-
ків у виробництві електроенергії і водночас зменшення
дозових навантажень на експлуатаційний персонал
Рівненської АЕС передбачає принцип ALARA (As Low As
Reasonably Achievable — «настільки низько, наскільки
розумно досяжно»). Його впроваджено на станції відпо-
відно до міжнародних стандартів.

За даними відділу роботи з громадськістю та ЗМІ
станції, для координації робіт з оптимізації доз опромі-
нення тут створено комітет ALARА. Підрозділом, який
організовує роботу з реалізації його завдань, є цех радіа-
ційної безпеки. 

Серед застосованих на РАЕС технічних новинок, що
сприяють мінімізації опромінення, є внутрішньореактор-
на стаціонарна система контролю перевантаження ядер-
ного палива, що виключає необхідність виконання людь-
ми радіаційно небезпечних робіт на головному роз’ємі
атомного апарата.

Також завдяки автоматизації процесу моніторингу гер-
метичності оболонок тепловидільних елементів зменшено
дозові впливи на фахівців, котрі здійснюють ці процедури.

Застосування спеціально обладнаних електрокарів
для перевезення радіоактивних відходів, використання
роботизованих комплексів при ремонті обладнання
радіоактивного контуру теж дає змогу ефективно дотри-
муватися на Рівненській АЕС концепції ALARА.

АЕС
Планове

завдання,
млн. кВт/год.

Вироблено,
млн. кВт/год.

Виконання
планового

завдання, %
ЗАЕС 3387,0 3489,6 103,0
РАЕС 1573,0 1610,1 102,4
ЮУАЕС 1055,0 1061,9 100,7
ХАЕС 735,0 770,0 104,7
Всього 6750,0 6931,6 102,7
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У ВЕРХОВНІЙ РАДІ УКРАЇНИ

У зв’язку з підвищенням тарифів на газ і житло-
во-комунальні послуги Верховна Рада України ухва-
лила постанову про соціальний захист населення.

Зокрема, парламент узаконив зменшення розміру
обов’язкової оплати за житлово-комунальні послуги,
включаючи оплату за газ, з 15 до 10% середньомісячно-
го сукупного доходу для родин, які складаються з пен-
сіонерів, інвалідів і дітей до 18 років, а також із 20 до 15%
— для інших родин, до складу яких входять працездатні
громадяни.

Також ухвалена постанова передбачає впроваджен-
ня спрощеної системи призначення житлових субсидій,
згідно з якою громадяни будуть звільнені від збирання
довідок.

Крім того, відповідно до Закону України «Про
Державний бюджет України на 2010 рік» з 1 жовтня й
1 грудня 2010 року передбачається підвищення розмірів
прожиткового мінімуму (до 861 грн. і 875 грн. відповід-
но), мінімальної заробітної плати (до 907 грн. і 922 грн.
відповідно), мінімальної пенсії за віком (до 723 грн. і
734 грн. відповідно), а також посадового окладу першо-
го тарифного розряду єдиної тарифної сітки для визна-
чення окладів працівникам бюджетної сфери.

Ухвалено постанову
про соціальний захист

ПРОБЛЕМИ СОЦІАЛЬНО-ЕКОНОМІЧНИХ РЕФОРМ

Як відомо, Прем’єр-міністр України Микола Азаров,
міністр фінансів України Федір Ярошенко та голова
Національного банку України Володимир Стельмах
16 липня 2010 року у спільному листі «Україна: Лист
про наміри» звернулися до пана Домініка Стросс-Кана,
директора-розпорядника Міжнародного валютного
фонду, з проханням про укладення нової 29-місячної
угоди «Стенд-бай» (SBA) (нещодавно текст Меморан-
думу було оприлюднено. «АУ» друкує витяги із цієї
двосторонньої угоди «гарячих» соціальних пунктів.
— Прим. ред.) з МВФ у розмірі, еквівалентному
10.00 млрд. на період з липня 2010 року по грудень
2012 року, з яких вони просили спрямувати до бюдже-
ту у 2010 році суму, еквівалентну 2,0 млрд. У цьому
листі вони зазначили, що серед програмних цілей пла-
нується здійснити пенсійну реформу. Зокрема, до
кінця грудня 2010 року пропонується ввести у дію зміни
до бази обрахунку додаткової виплати до пенсії, що
становить 1% за кожний додатковий рік понад встанов-
лений стаж 20/25 років для жінок/чоловіків. Цією
базою для пенсійних виплат за вислугу років має стати
базова трудова пенсія. А також до кінця вересня 2010
року мають намір подати на розгляд Верховної Ради
України законопроект, який планується ввести у дію до
кінця 2010 року, що передбачатиме:

— підвищення мінімального необхідного страхово-
го періоду з 5 до 15 років;

— поступове підвищення пенсійного віку для жінок з
55 до 60 років, із щорічним підвищенням на 6 місяців
кожного року, починаючи з 2010 року, маючи на меті
вирівняти пенсійний вік для усіх працюючих;

— подовження на 10 років робочого стажу, необ-
хідного для отримання пенсійних виплат у повному
обсязі.

З урахуванням вищезазначеного до парламенту було
подано законопроект «Про встановлення мораторію на під-
вищення пенсійного віку для жінок» (№7039 від 18.08.2010
року), ініціатором якого є Королевська Н.Ю. Розробник
законопроекту вважає, що зазначений законопроект спря-
мований на недопущення підвищення віку, починаючи з
якого жінки мають право на призначення пенсії за віком,
оскільки таке підвищення порушує соціальні права жінок,

гарантовані чинним законодавством. А також пропонує
встановити до 1 січня 2020 року мораторій на підвищення
віку, починаючи з якого жінки мають право на призначення
пенсії за віком, визначеного у статті 12 Закону України «Про
пенсійне забезпечення».

В обґрунтуванні необхідності прийняття цього акта роз-
робник вважає, що: «Конституцією і законами України гро-
мадянам України гарантується право на соціальний захист,
що забезпечується загальнообов'язковим державним соці-
альним страхуванням за рахунок страхових внесків грома-
дян, підприємств, установ і організацій. Проте чинна систе-
ма пенсійного забезпечення вже тривалий час перебуває у
стані недореформованості. Внаслідок цього відбувається
накопичення проблем у фінансовому становищі Пенсійного
фонду, зокрема, зростання дефіциту його бюджету.

Розв’язання цих проблем можливе лише за умов завер-
шення пенсійної реформи, у тому числі — шляхом запровад-
ження загальнообов'язкового накопичувального пенсійного
страхування та створення умов для розвитку добровільного
накопичувального пенсійного страхування, встановлення
справедливої системи нарахування пенсій, забезпечення
рівних умов для пенсіонерів, зменшення кількості пенсіоне-
рів-пільговиків.

А запорукою успішного проведення пенсійної реформи
повинно бути успішне проведення економічних реформ, яке
зумовить підвищення якості життя, покращень у медичному
обслуговуванні населення і охороні здоров’я, вирішення
екологічних проблем і, як наслідок, поліпшення демографіч-
ної ситуації та зростання тривалості життя українського
народу. І коли ці позитивні зміни стануть відчутними, логіч-
ним кроком стане підвищення віку для виходу на пенсію до
рівня, прийнятого в інших європейських країнах.

Спроба вирішення наявних проблем окремо вихопле-
ним із загального контексту пенсійної реформи заходом —
підвищенням пенсійного віку для жінок, — по-перше, не
вирішить проблеми подолання дефіциту Пенсійного фонду
(бо 2 мільярди гривень скорочення його видатків у 2011 році
— це не більше 3% очікуваного обсягу дефіциту), а по-
друге, призведе до численних негативних проявів.

Насамперед виникнуть проблеми у сфері зайнятості, які
матимуть довготривалі наслідки. Жінки, яким буде відстро-
чено пенсію, займатимуть від 2 до 2,5 мільйона робочих

місць. Якби вони виходили на пенсію, ці робочі місця авто-
матично переходили б до молоді — випускників вищих і про-
фесійних навчальних закладів, шкіл. У результаті продов-
ження пенсійного віку ця молодь залишиться без роботи,
отже, збільшиться трудова міграція, а в перспективі —
зменшиться народжуваність, і демографічна ситуація і
надалі погіршуватиметься.

Добре відомо, що певна частина жінок і після виходу на
пенсію продовжує працювати. Перш за все це стосується
жінок, зайнятих у виробничій сфері, жінок з малозабезпече-
них родин, самотніх жінок тощо. Із збільшенням пенсійного
віку доходи цих жінок, а отже, і домогосподарств, скоро-
тяться. Як наслідок, відбудеться певне зниження добробуту
значної частини населення.

Нині після досягнення 55-річного віку українська жінка в
середньому живе ще близько 20 років. Підвищення пенсій-
ного віку — це скорочення тієї частини життя, яку людина
може провести на заслуженому відпочинку після довгих
років напруженої праці, які для багатьох жінок були насправ-
ді роками боротьби за виживання. Адже, як свідчить статис-
тика, українські жінки працюють щодоби на 4-6 годин біль-
ше, ніж чоловіки, тоді як їх середній заробіток є на 73,7%
меншим. З огляду на це підвищення пенсійного віку за
нинішніх обставин є глибоко аморальним і видається від-
вертим знущанням над жінками.

Крім того, чи доцільно наважуватися на невиправдані й
непопулярні рішення у той час, коли виявлення бодай міні-
мальної політичної волі дозволило б використати внутрішні
резерви, цілком здатні забезпечити вирішення проблеми
фінансування Пенсійного фонду? Достатньо назвати лише
декілька напрямів: детінізація економіки, наведення ладу в
сфері держзакупівель, скорочення непродуктивних витрат,
протидія корупції...

Отже, наміри щодо продовження пенсійного віку жінок
дадуть вкрай незначний ефект у подоланні дефіциту
Пенсійного фонду, але водночас створять цілий «букет»
проблем для соціально-економічного розвитку країни. Цим
намірам належить покласти край.

Зазначене питання зачіпає усіх членів профспіл-
ки, які сьогодні не досягли віку, який дає право
виходу на пенсію. Газета «Атомник України»,
засновником якої є Атомпрофспілка, закликає пер-
винні профспілкові організації та усіх небайдужих
продовжити обговорення цього питання на шпаль-
тах газети (див. «АУ» №30, 33, 34 2010 року).

УКРАЇНА І МВФ: РЕАЛІЇ ТА НАМІРИ

Пенсійні реформи
� Ми плануємо реформувати пенсій-

ну систему, щоб забезпечити для неї
стале фінансове підґрунтя, у тому чис-
лі суттєво скоротивши трансферти на
покриття дефіциту Пенсійного фонду у
2011 році, а також забезпечивши скоро-
чення видатків на фінансування пенсій у
середньотерміновій перспективі, не під-
риваючи при цьому добробуту найураз-
ливіших груп. Як перший крок ми ввели у
дію законодавство, що вимагає як від
юридичних, так і фізичних осіб-суб’єктів
спрощеної системи оподаткування спла-
чувати внески до Пенсійного фонду в роз-
мірі, що відповідає нарахуванням на міні-
мальну заробітну плату. У 2011 році цей
захід забезпечить надходження до Пен-
сійного фонду на суму 3.0 млрд. грн.

� До кінця грудня 2010 року ми введе-
мо у дію зміни до бази обрахунку додатко-
вої виплати до пенсії, що становить 1% за
кожний додатковий рік понад встановле-
ний стаж 20/25 років для жінок/чоловіків.
Цією базою для пенсійних виплат за
вислугу років стане базова трудова пен-
сія. За очікуваннями, цей захід зумовить
скорочення видатків Пенсійного фонду на
6.2 млрд. грн. у 2011 році.

� Для вирішення структурних про-
блем системи пенсійного забезпечення
ми до кінця вересня 2010 року подамо на
розгляд до Верховної Ради законопроект,
який планується ввести у дію до кінця
грудня 2010 року (структурний маяк), що
передбачатиме:

— підвищення мінімального необхід-
ного страхового періоду з 5 до 15 років;

— поступове підвищення пенсійного віку
для жінок з 55 до 60 років, із щорічним під-
вищенням на 6 місяців кожного року, почи-
наючи з 2010 року, маючи на меті вирівняти
пенсійний вік для усіх працюючих;

— подовження на 10 років робочого
стажу, необхідного для отримання пенсій-
них виплат у повному обсязі. Цей захід
мотивуватиме працюючих залишатися на
робочому місці і не виходити на пенсію,
що поліпшить збалансованість Пенсійного
фонду на 2.0 млрд. грн. у 2011 році.

Умовні зобов’язання
Крім того, для утримання під контро-

лем загального рівня державного боргу в
умовах податково-бюджетної невизначе-
ності обсяг державних гарантій у 2010
році становитиме не більше 15 млрд. грн.
(кількісний критерій ефективності).

11. Ми рішуче налаштовані обмежити
швидке зростання фонду оплати праці у дер-
жавному секторі у 2011 році та на середньо-
термінову перспективу. У цьому контексті ми
утримуватимемося від підвищень заробітної
плати у 2011 році понад рівень, якого вима-
гатиме механізм індексування на інфляцію
зарплат держслужбовців. На початок 2011
року ми також започаткуємо комплексну
реформу державного адміністрування, маю-
чи на меті отримати менш численну та більш
ефективну державну адміністрацію. В цьому
контексті ми більш чітко визначимо ролі та
відповідальність держави, а також забезпе-
чимо несуперечливу модель надання дер-
жавних послуг. Комплексний план, включно
із цілями, заходами та календарним планом
здійснення реформ, буде конкретизовано до
кінця березня 2011 року (структурний маяк).

12. Уряд визнає необхідність скорочен-
ня дефіциту НАК «Нафтогаз» до 1.0% ВВП
у 2010 році та подальшої ліквідації цього
дефіциту, із одночасним забезпеченням
захисту для найбільш уразливих верств
населення. Для досягнення цієї мети ми
затвердили фінансовий план компанії на
2010 рік, який враховує такі дії:

� Ми знизили операційні видатки.
� Ми підвищили ціни на газ для кінцевих

споживачів-комунальних підприємств та усіх
категорій населення на 50 відсотків (попе-
редній захід). Водночас домогосподарства,
що отримують субсидії та компенсації згідно
з відповідним законом, отримуватимуть
додаткові субсидії в рахунок компенсації
наслідків підвищення цін. Кошти на реаліза-
цію цієї програми соціальної допомоги на
2010 рік передбачені у повному обсязі за під-
тримки ресурсів, отриманих від міжнарод-
них фінансових інституцій.

� Ми також скасували пільгові ціни на
газ, що відпускається для цукрової, хіміч-
ної, мінерально-добривної та металургій-
ної галузей і будемо підтримувати ціни на
газ для промислових споживачів на пари-
тетному рівні до ціни на імпортований газ.

� Додаткове підвищення ціни на газ
буде необхідним для того, щоб встанови-
ти єдину для усіх споживачів ціну на газ,
паритетну з цінами на імпортований газ,
та забезпечити НАК «Нафтогаз» ресурса-
ми, яких він потребує для вдосконален-
ня інфраструктури та виконання своїх
зобов’язань, не покладаючись на ресур-
си з бюджету. З цією метою додаткове
50-відсоткове підвищення ціни на газ для
населення та підприємств ТКЕ має всту-
пити у дію у квітні 2011 року. Ціни на газ
для населення та підприємств ТКЕ про-
довжуватимуть підвищуватися щопівроку,
допоки не буде досягнуто паритету між
рівнем цін на газ на внутрішньому ринку та

на імпортований газ. Після цього усі ціни
на газ будуть коригуватися за необхіднос-
ті, щоб відповідати рівню ринкових цін.

� Для забезпечення передачі збіль-
шення ціни на газ для комунальних підпри-
ємств до їх кінцевих споживачів було ухва-
лено закон про передачу повноважень із
встановлення тарифів на опалення для
комунальних підприємств новому незалеж-
ному регулятору (попередній захід). Цей
незалежний регулятор почне діяти не пізні-
ше, ніж починаючи з кінця 2010 року. Поки
такий новий регулятор буде формуватися,
закон надає повноваження Національній
комісії з регулювання електроенергетики
(НКРЕ) на встановлення тарифів на опален-
ня для комунальних підприємств.

� Ми будемо підтримувати зусилля НАК
«Нафтогаз» зі збирання заборгованих пла-
тежів. Зокрема, до кінця вересня ми ухвали-
мо законодавче рішення, яке скасує дію
закону «Про тимчасову заборону стягнення
з громадян України пені за несвоєчасне вне-
сення плати за житлово-комунальні послу-
ги»; таким чином з усіх заборгованостей із
сплати за житлово-комунальні послуги,
накопичених після 1 жовтня 2010 року,
будуть стягуватися штрафи. Ми також
введемо розподільчі рахунки для підпри-
ємств ТКЕ. Закон з цього питання ухвалив
Парламент.

Довідка: Міжнародний валютний фонд
— це спеціалізована агенція Організації
Об’єднаних Націй. Утворено фонд 1945 ро-
ку, основна його мета — короткотермінові
кредити країнам для зміцнення їхньої фінан-
сової системи. Штаб-квартира МВФ у
Вашингтоні. США також належить домінант-
на роль у цій організації. МВФ висуває
умову, щоб країна, яка бере кредит, макси-
мально стабілізувала свій фінансовий стан,
бюджет, хоча б і за рахунок урізання соціаль-
них витрат.

Передплатники газети
з м. Дніпропетровська
звернулися з проханням
надрукувати інформацію
про вартість електроенер-
гії у деяких країнах Євро-
пи. Сьогодні, як відомо,
населення сплачує в Ук-
раїні 24,36 коп. за кВт/год.,
що, за розрахунками НАК
«Енергетична компанія Ук-
раїни», становить лише
28% від економічно обґрун-
тованого рівня (84 коп. за
кВт/год., у тому числі з
ПДВ). Який же українсь-
кий тариф для населен-
ня порівняно з середньо-
європейським, запитують
читачі «АУ». Розміщуємо
таку таблицю, але маємо
зауважити, що рівень і
якість життя громадян
України все ще зали-
шаються далеко поза-
ду від розвинених країн
світу, більшість населен-

ня нашої держави просто
бідує.

НА ПРОХАННЯ ЧИТАЧІВ

Страна

Тариф
для

населе-
ния

Тариф
для про-
мышлен-

ности
Дания 25,5 9,27
Германия 22,9 11,34
Италия 20,0 13,7
EU27* 16,5 10,26
Венгрия 16 12,97
В е л и к о -
британия 14,1 10,12

Словакия 13,4 9,62
Польша 12,9 9,33
Франция 12,3 6,56
Румыния 9,8 8,28
Украина 1,61 4,2

Стоимость электроэнергии 
в некоторых странах

Евросоюза и в Украине,
евроцентов за кВт/ч

Источник: Eurostat, KBC
Securities Ukraine

* средний тариф для 27 стран
Евросоюза

� З набуттям чинності нового Закону України
«Про судоустрій» в Україні почала діяти норма, за
якою суд має право видати наказ, якщо буде заяв-
лено вимогу про стягнення заборгованості за
оплату житлово-комунальних послуг, телекомуні-
каційних послуг, послуг телебачення та радіомов-
лення з урахуванням індексу інфляції та 3% річних,
нарахованих заявником на суму заборгованості.

На розгляд питання дається три дні без судового
засідання та виклику сторін. Потім копія судового
наказу надсилається боржникові рекомендованим
листом. Навіть якщо його не було за зазначеною
адресою, днем отримання копії наказу вважатиметь-
ся дата на відмітці пошти про відсутність боржника за
цією адресою або дата, зазначена в поштовому пові-
домленні про вручення чи відмову на отримання.
Протягом 10 днів від цих дат боржник може подати
до суду заяву про скасування зазначеного наказу (в
разі незгоди з ним).

� За підписаним Законом України «Про вне-
сення змін до ст. 20 Закону України «Про оренду
землі» встановлено коротший, порівняно з наявним,
термін реєстрації договорів оренди земельних діля-
нок, а плата за державну реєстрацію договорів орен-
ди земельних ділянок сільськогосподарського при-
значення обмежується трьома неоподатковуваними
мінімумами доходів громадян, інформує прес-служ-
ба Президента.

НОВЕ У ЗАКОНОДАВСТВІ
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11 ВЕРЕСНЯ — ДЕНЬ ФІЗИЧНОЇ КУЛЬТУРИ І СПОРТУ

(Окончание.
Начало на 1-й стр.)
Тем не менее успех

этот можно назвать заслу-
женным. Если говорить, на-
пример, о футболистах, то
только за последние два
года энергодарский «Темп»,
который тренирует Игорь
Черненко, два раза подряд
выигрывал чемпионат Ук-
раины   и дважды был обла-
дателем кубка Украины. Не
понаслышке мы знаем и
о заслугах наших шахма-
тистов.

Всего в турнире, прохо-
дившем под патронатом
Росатома, участвовало 10
команд, девять из них пред-
ставляли атомные электро-
станции России. 

Что касается мини-фут-
бола, то, по мнению Игоря
Черненко, все футбольные
команды были равны и по
силам, и по подготовке. Игры
были тяжелые, в день прово-
дили по две встречи. Четыре
из них наши ребята выигра-
ли и вышли в полуфинал.
Интересно, что уровень игры
украинской команды сразу
же заметили, потому и бо-
лельщиков в полуфинале
было много.

Команда прошла турнир
без единого поражения, без
единой ничьей. На счету у
нее 38 забитых мячей и всего
четыре пропущенных. Это
отличный результат. Лучшим
бомбардиром на турнире
признан энергодарец Ники-
та Корчемкин, забивший 11
голов, а лучшим вратарем —
его товарищ по команде
Влад Лыюров. Как шутили
потом россияне, «мы готовы
еще раз пригласить вашу
команду, но только без фут-
болистов».

Победа «темповцев» ста-
ла подарком не только род-
ному клубу к его 10-летию, не
только родному городу, но
и всей Украине — ко Дню
Независимости, потому что
финальную встречу у ко-

манды от строящейся Бал-
тийской АЭС они выиграли
со счетом 2:1 именно 24
августа. К слову, как отмеча-
ли сами россияне, такой зре-
лищной, интересной встречи
они давно не видели.

Не меньший успех сопут-
ствовал и нашим шахма-
тистам, которых тренирует
Константин Криволапов. Так,
Анастасия Родькина и Дмит-
рий Кабаков за весь турнир
вдвоем потеряли всего лишь
пол-очка, выиграли у всех и в
итоге заняли 1-е место как в
личных, так и в командном
зачетах.

Четыре первых места
заняли и южноукраинские и
нетешенские пловцы. Итог
в плавании — 1-е общеко-
мандное место.

Делясь впечатлениями
от поездки, ребята отмети-
ли отличную организацию и
поддержку, которую они
почувствовали еще в
Киеве.

«Провожали как спортс-
менов-олимпийцев, — ска-
зали они. — В Киеве для
нас провели очень инте-
ресную обзорную экскур-
сию по городу — сначала
на автобусе, а затем на
теплоходе. Была встреча —
прием в НАЭКе с массой
теплых напутственных слов
и пожеланий. Мы все вре-
мя чувствовали поддержку
со стороны «Энергоатома»,
администрации Запорожс-
кой АЭС, профсоюзного ко-
митета».

И от самого фестиваля,
его безупречной организа-
ции также осталась масса
положительных эмоций.
Открытие и закрытие, про-
ходившие во Дворце спор-
та, экскурсии, знакомство с
городом, общение с рос-
сийскими спортсменами —
все это было ярким, напол-
ненным эмоциями, неза-
бываемым.

Ирина ВОЛОДИНА
г. Энергодар

«Юниор-спорт АЭС-2010»«Юниор-спорт АЭС-2010»

(Закінчення.
Початок на 1-й стор.)

І потенціал у наших спортсменок значний. Про це
свідчить той факт, що Людмилу Потапенко запросили на
навчання до Вищого училища олімпійського резерву
ім. С. Бубки. Планує виступати далі і Яна Пятковська,
випускниця ЗОШ №1.

Вікторії Ткачук нікуди дітися від подальшого удоскона-
лення, адже попереду десятий та одинадцятий класи, а
звичка тренуватися вже в крові. Та й хочеться отримати
значок кандидата в майстри спорту, який у легкій атлетиці
дається дуже нелегко. Розпитуючи дівчат про те, як вони
прийшли у секцію, дізнаюся, що у кожної в житті був при-
клад. У Людмили Потапенко гарно виступала свого часу
сестра Оля, яка нині закінчила вінницький вуз. Яна — одно-
класниця Людмили, але за неї «поборовся» тренер, який
довго вмовляв батьків, щоб дівчина, яка часто хворіла,
стала легкоатлеткою. Вікторія починала як усі — з охотою,
потім кидала «цю атлетику», але зрештою прикипіла до бігу
і вже не уявляє свого життя без щоденних тренувань.

До класних легкоатлетів затесався юнак Антон
Железняков, який має найкращий результат на стометрів-
ці, 10.9 — пристойний для одинадцятикласника. Свого
часу призвичаїв його до атлетики товариш по школі. Той
бігав добре стаєрські дистанції, а Антону вдавався спринт.
На жаль, товариш тепер бігає за пивом і тихенько дегра-
дує. А Антону підкоряються дедалі нові вершини.

Як зазначає тренер, батьки часто-густо роблять
помилку, забороняючи дітям відвідування спортивних
секцій (бо треба навчатися!). Як свідчить практика, регу-
лярні заняття спортом привчають до самодисципліни і
ніколи не шкодять навчанню.

Хочеться вірити, що в державі зміниться ставлення до
фізичної культури, зросте масовість, яка є передумовою
високих результатів найкращих представників спорту.

Віктор ПАВЛОВ
м. Нетішин

Нелегко тепер
легкій атлетиці,
або Проблеми спортивного виховання
у профспілковій КДЮСШ

З 2001 року працює
Ольга Каральтдинівна в
КДЮСШа поруч з чолові-
ком Валерієм Вікторови-
чем та сином Вадимом.
Після перемоги Галини
Пундик та Ольги Жовнір на
Олімпіаді-2008 кожен має
звання «заслуженого тре-
нера України». Нині чоловік

— старший тренер збірної
України, а Вадим тренує
одну із зарубіжних команд.
Ще один син — Олег —
заслужений майстер спор-
ту України з фехтування,
член збірної країни, її лідер.

Ользі Каральтдинівні є
ким гордитися. За період
роботи в бригаді тренерів
підготувала 10 майстрів

спорту, трьох майстрів
спорту України міжнарод-
ного класу, двох заслуже-
них майстрів спорту. Бра-
ла участь у підготовці
чемпіонів і призерів чем-
піонатів України, світу та
Європи, універсіади тощо.

Нині разом з майстром
спорту України Віталієм

Цисаруком опікується від-
діленням фехтування, де
займаються близько п’ят-
десяти вихованців. Тут діє
група спортивного удоско-
налення, навчально-тре-
нувальні групи та групи
початкової підготовки. За
останні два роки, крім
«золотих олімпійських дів-
чат Галини Пундик та

Ольги Жовнір», тренера
радували та ж таки Ольга
Жовнір та Ірина Кравчук
срібними медалями чем-
піонату України і перемо-
гою на чемпіонаті світу
серед юніорів. Перемож-
цями та призерами чем-
піонатів, кубків та першос-
тей України ставали Аліна
Комащук, Станіслав Коно-
пацький, Наталія Махмет,
Євген Аулов, Софія Са-
востєєва, Ірина Щукла,
Роман Веремійчук, Віталій
Цисарук.

У 2009 році на Все-
українському турнірі пам’я-
ті тренера С. Хараборкіна
друге місце виборола Ма-
рія Моспан, а команда
юнаків первинної профор-
ганізації КДЮСШ у складі
Максима Поліщука, Юрія
Пєшкова та Влада Садовця
та команда дівчат — Софія
Савостєєва, Ірина Щукла,
Марія Моспан — закріпи-
лися на другій та третій
сходинках змагань. Ірина
Кравчук була срібним і
бронзовим призером ета-
пів Кубка світу, була в
призерах на чемпіонаті та
Кубку Європи. В змаганнях

різного рангу відзначалися
Василь Польовий, Анаста-
сія Бережна, Дмитро Пун-
дик, Олексій Шимко, Софія
Савостєєва та багато ін-
ших вихованців.

Нетішинська КДЮСШ
співпрацює з відділенням
фехтування обласної шко-
ли вищої спортивної майс-
терності і передає най-
кращих спортсменів на
подальше навчання. Два
фехтувальники школи вхо-
дять до складу основної
збірної команди України,
один є кандидатом до
збірної, двоє потрапили до
резерву збірної.

Ользі Каральтдинівні
за виховання спортсменів
високого класу присвоєно
звання «Заслужений пра-
цівник фізичної культури і
спорту України». Побажає-
мо тренеру подальших ус-
піхів у підготовці вихован-
ців і родинного затишку.

Віктор ГУСАРОВ
На знімках: Ольга

ШТУРБАБІНА (в центрі) з
вихованками відділення
фехтування і з чоловіком
Валерієм

Фото автора

Фехтування — справа сімейнаФехтування — справа сімейна
Тренер відділення фехтування комплексної

дитячо-юнацької спортивної школи профспілкової
організації Хмельницької АЕС Ольга Каральтдинівна
Штурбабіна до полудня віку підійшла із здобутками,
про які більшість працівників фізкультури та спорту
може лише мріяти. Надто вдало збіглося, що робо-
та втілилась у майстерність вихованців, найвищий
сплеск їх фізичної досконалості припав на Олім-
піаду, де представниці «атомного» Нетішина із
«школи Штурбабіних» разом із подругами з команди
у драматичній боротьбі вибороли золото.

Анатолія Прокоповича Грушина,
старшого тренера КДЮСШа первин-
ної профорганізації ВП «Хмельницька
АЕС» з боксу та керівника дитячого
боксерського клубу «Максим», знає
кожен нетішинець, який хоч трохи
цікавиться спортом. Майже тридцять
років життя присвятив він популяри-
зації спорту. Тренерську кар’єру
починав з футболу та плавання,
однак професійні навички боксера
покликали його до створення 2003
року на базі КДЮСШа секції боксу. І
пішло-поїхало…

Життя не балувало хлопця. Коли
Анатолію виповнилося п’ять років, не
стало мами. Батько був у роках і не міг
самостійно виховувати малого. Відтак
його прихистком стають дитячі будин-
ки у Дубні та Костополі, після закінчен-
ня яких Анатолій вчиться у Рівненсько-
му ФЗУ трудових резервів. Далі служба
в лавах Збройних Сил. 

Навчаючись у ФЗУ, Анатолій Про-
копович займається боксом у тренера
Анатолія Власовича Яндали. Вже 1968
року він стає фіналістом чемпіонату
України в середній вазі, призером чем-
піонату СРСР, який відбувся у Ленін-
граді, 1970 року — чемпіоном центральної
ради «Авангард», 1971-го — чемпіоном
Білоруського військового округу, бага-
торазовим призером Туркменської РСР,
куди він переїхав разом з дружиною в
пошуках кращого життя. Там також брав
участь у багатьох турнірах.

В 90-х роках сім’я Грушиних пере-
бирається у Нетішин, де Анатолій
Прокопович створив команду з футбо-
лу, грав за будівельне управління №3,
виступав у спартакіаді УБ ХАЕС та
Хмельницької АЕС.

Особистим досягненням у спорті
завдячує, насамперед, друзям-коле-
гам, з якими зустрічався на спортмай-

данчиках та у рингу, а досягнення вихо-
ванців розділяє разом з медиками, які
ставили на ноги в буквальному і пере-
носному сенсах боксерів після травм.
Бокс — травматичний вид спорту.

Зазначимо, що А. Грушин постійно
самовдосконалювався і здобув освіту у
Ленінградському технікумі фізичної
культури та Ашгабатському інституті
фізкультури. А щоб реалізуватися як
тренер, Анатолій Прокопович свого часу
заснував дитячий боксерський клуб
«Максим», який дав дорогу у спортивне
життя багатьом хлопчакам та дівчатам.
Велику підтримку отримував від місце-
вих бізнесменів, які фінансово забез-
печували тренувальний процес та, на-
самперед, допомагали у поїздках на
змагання. Прийшли результати. Він під-
готував чемпіона Європи Артема Фатує-
ва, учасника чемпіонату світу Максима
Верьовку, срібну призерку чемпіонату
Європи Марію Юрлову, бронзових при-
зерів чемпіонату Європи Юлію Лисун,
Світлану Холшевник, Максима Верьов-
ку, Ігоря Каражія.

На цей момент нетішинці Денис
Ящук, Світлана та Тетяна Холшевник,
Оксана Михальчук, Марія Юрлова
перебувають у резерві збірних команд
України.

ДБК «Максим» став спортивною
колискою понад ста вихованців. Дуже
пишається Анатолій Прокопович, що під-
готував собі справжню тренерську замі-
ну — сина Максима та Богдана Діткуна.
Він вдячний Оксані Осіпчук, яка 18 років
поспіль допомагає в організації трену-
вального процесу юних боксерів. А ще
відзначає тісну співпрацю з керівниками
спорткомплексу ХАЕС та КДЮСШа

профспілкової організації станції С. Ба-
лаяном і В. Кравчуком, педагогічним
колективом комплексної дитячої спор-
тивної школи, насамперед С.Гороховою,
Г. Бабаєвою, Г. Гороховим, Г. Вагнером.

Нещодавно вихованці Анатолія Гру-
шина повернулися з 25-го міжнародного
турніру пам’яті М. Кузнецова, який прохо-
див у місті енергетиків Рівненщини
Кузнецовську.

В активі нетішинців — срібна медаль
Богдана Діткуна, інші спортсмени також
достойно представляли місто. Це своє-
рідний подарунок до шістдесятиріччя
Анатолія Прокоповича Грушина — людини
наполегливої і послідовної, гарного фахів-
ця. Здоров’я і наснаги вам на довгі роки!

Петро ШЕЛЕПАЛО,
член НСЖУ

На знімку: Анатолій ГРУШИН з
одним із вихованців Артемом ФАТУЄ-
ВИМ. (Фото з архіву редакції. Вересень
2002 року)

Загублене посвідчення учасника ЛНА на Чорнобильській АЕС у 1986
році категорії 2 серії А№203013, видане на ім’я Чижик Віктор Миколайович
29.10.1992 року, вважати недійсним.


